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The article is devoted to the problem of hierarchical structure of social and economic development in the region. 
The paper presents a methodical approach to assess the quality of life based on the human capabilities index. The target-
oriented approach is proposed to stimulate social and economic development. The construction of the objectives-tree 
is carried out by a decomposition method allowing to construct the structure of the global goal. The objectives-tree 
consists of four levels. Thus, the human capabilities index, as a set of individual criteria of health, education, living 
standards and poverty, is detailed to the level of specific activities. So that, through the use of the analytic hierarchy 
process and solution of the optimization problems we can identify the optimal strategy, which provides the highest 
increase in the quality of life index. The practical value of the paper is determined by the possibility to use the proposed 
methodological decisions by regional authorities in the Tyumen region.
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Проведен лабораторный экономический эксперимент с целью  демонстрации такого рода явлений, как «тра-
гедия общин». Перед проведением эксперимента были сформулированы две гипотезы. 1: при росте альтерна-
тивных издержек ресурс используется меньше. 2: наблюдается «трагедия общин». Обе гипотезы подтвердились. 
Анализ результатов эксперимента показал: а) при росте альтернативных издержек ресурс используется меньше; 
б) чем больше используется ресурс, тем меньший доход он приносит; в) единственный способ выиграть – это 
договоренность между участниками. Проведенный эксперимент показал, что проблема «трагедии общин» суще-
ствует не только в теории. Эксперименты по проверке взаимодействий в ходе производства общественного блага 
помогают уменьшить степень изоляции двух научных лагерей – обществоведов и представителей технических 
наук, мешающей поиску решений важнейших проблем человечества, угрожающих его существованию.
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The laboratory economic experiment was conducted to demonstrate such phenomena as the «tragedy of the 
commons.» We propose two hypotheses. 1: If the opportunity cost increases the resource is used less. 2: The «tragedy 
of the commons» is revealed. Both hypotheses were confirmed. Analysis of the results of the experiment showed that 
A. the growth of opportunity cost resulted in decrease of resource using, and B. the more resources are used, the lower 
income it brings, C. the only way to win is to do an agreement between the parties. The experiment showed that the 
problem of the «tragedy of the commons» is not just in theory. Such experiments (testing interactions in the production 
of public goods) can help to reduce the isolation of two scientific camps - social scientists and representatives of 
engineering, prevent to find solutions to major problems of humanity that threaten its existence.
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Рассмотрены предложения по совершенствованию методики определения объемов финансового обеспе-
чения НИР вузов в рамках государственного задания. Особенностью методики являются учет значений по-
казателей результативности, полученных в целом по вузу, а не только по научным исследованиям в рамках 
государственного задания. Отсутствует отдельный учет показателя выработки на одного работника, так как та-
кой показатель не учитывает размер вуза и противоречит принципу «равная оплата за равный труд». Методика 
содержит наличие отрицательных стимулов в случае невыполнения вузом взятых на себя обязательств. Рассмо-
трена структура финансирования вуза на очередной планируемый год. Определена зависимость вариативной 
части финансирования от показателей их научного потенциала и результативности научной деятельности вуза. 
Описаны ограничения и особенности методики.


